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Vážení spoluobčané, 
první letošní mrazík defi nitivně ukon-
čil hospodářský rok na našich zahrád-
kách,  můžeme vše uklidit a  zahrádky 
zazimovat. 
V  naší obci ještě několik týdnů budou 
pracovníci obce umetat a sbírat listí. Díky 
sběru do kontejnerů se v naší obci již tak-
řka vůbec listí nepálí na zahradách a to je 
moc dobře. Pozitivní vliv kontejnerů na 
bioodpad se jednoznačně projevil. Chápu 
některé jedince, že by museli jezdit nepře-
tržitě mnoho dnů, protože jejich zahrady 
sousedí se vzrostlými stromy na březích 
toků, či parku, a  tak hromady listí zapálí.  
Zde můžeme pomoci přistavením obec-
ního malého kontejneru po vzájemné do-
hodě. Myslím, že čistší vzduch nám všem 
za to stojí. Obec se přihlásila do projektu 
ČEZ ESKO, kterým chce mapovat kvalitu 
ovzduší v  některých obcích posouzením 
základních veličin znečištění škodících 
zdraví občanů. Podaří-li se tento pro-
jekt zrealizovat, jsem zvědav, jak vypadá 
ovzduší v naší obci 20 let od plynofi kace 
obce, kterou obec takřka celou uhradila. 
Pozorným občanům určitě neunikla let-
ní aktivita zastupitelstva obce. Sešli jsme 
se od června třikrát. Usnesení si můžete 
přečíst na webových stránkách obce a na 
vývěsce, nebudu je rozebírat. V samostat-
ném článečku se zastavím u  obsáhlého 
bodu „Obytná zóna BI-Z1“ (plocha nad 
ulici Polní). 
Do konce roku 2019 nás nečeká žádné le-
nošení. Zastupitelé budou řešit změnu ve 
vyhlášce o  místních poplatcích zejména 
u  poplatku za psy, kdy povinné čipování 
psů od 1. ledna 2020  úplně změnilo smysl 
našeho obecního nařízení.  Také u poplat-
ku za odpad se určitě rozvine delší disku-
ze. Čekají nás diskuze o  investičních pri-

oritách, které budou ovlivněny získáním 
dotace na rekonstrukci klubovny skautů 
a dokončením projektových dokumentací 
k různým stavbám v obci. 
Čas občas plyne rychleji než voda ve Hvoz-
dnici a než se nadějeme, budeme prožívat 
dobu adventní. Ta bude v naší obci tradič-
ně věnována společným setkáním každou 
adventní neděli. Těším se na Vás. 
Na závěr bych se rád zastavil ještě u jedno-
ho data významného pro naši obec. Ano, 
je jím 17. listopad. Před třiceti lety po listo-
padových událostech v naší vlasti jsme se 
v naší obci rozhodli vzít zodpovědnost za 
naši obec a její občany do vlastních rukou. 
Odtrhnout se od střediskové obce Litulto-
vice. Pamětníci vzpomenou prvotní nad-
šení a  naše tehdejší plány do dalších let. 
Pamětníci si jistě vybaví, jak dlouhou cestu 
jsme za těch bezmála třicet let ušli a jak se 
naše obec změnila. Jsem přesvědčen, že 
jsme šli kupředu, byť rozhodování nebylo 
nikdy snadné a v očích některých občanů 
správné.  Přesto jsem přesvědčen, že jsme 
se vždy rozhodli svobodně, po diskuzi se 
zvolenými zastupiteli a bez pocitu, že ně-
kdo něco rozhodl proti nám. U této příleži-
tosti bych rád poděkoval všem, kteří těch 
třicet let věnovali svůj volný čas naší obci 
a dalším generacím. Chtěl bych naší obci 
popřát, aby současní i další občané rozho-
dující o budoucnosti obce měli vizi, touhu 
vést obec dopředu a odvahu rozhodnout 
se a nést na svých bedrech občas nelehké 
břímě přijatých rozhodnutí.

Jaroslav Vaněk
starosta obce 

SLOVO STAROSTY OBCE

1



DĚNÍ V OBCI

V  loňském roce jsme v  září schválili 
zpracování projektové dokumentace 
pro územní řízení na infrastrukturu 
v celé zóně. 
Jako věčný optimista jsem věřil, že do kon-
ce roku 2019 budeme mít alespoň projekt 
pro stavební povolení a  budeme moci 
využít nabízené dotace na stavbu někte-
rých sítí v  zóně. Do konce dubna 2019 
jsme obdrželi zpracovanou dokumen-
taci pro územní řízení a postupně se k ní 
vyjadřovali všichni, kteří jsou k  tomu ze 

stavebního zákona povinni. Po vyjádření 
nám přibyly další úkoly k dopracování do-
kumentace. Jedním z nich je studie vlivu 
projektu na životní prostředí podle plat-
ného zákona. Její zpracování jsme schválili 
teď v září a v současné době se realizuje. 
Proces projednání studie, tzv. EIA je však 
dlouhý a odhadujeme jej na cca 5 měsíců. 
Dostáváme se do roku 2020. Zastupitelé 
se zabývali dalším postupem v zóně BI-Z1 
po vydání územního rozhodnutí o umístě-
ní stavby. To je období, kdy budeme po-

Od 1. října tohoto roku dochází k drob-
né změně v  odpadovém hospodářství 
v naší obci. 
Pro občany se na první pohled nic nezmě-
ní. Nadále zůstává v  platnosti dosavadní 
systém třídění odpadů i  vývoz směsné-
ho komunálního odpadu a  umísťování 
kontejnerů na BIOodpad. Změna je jen 
v  úhradě. Od 1. října společnost RABIO 
s.r.o. Opava (Rašelina) za odběr tříděné-
ho bioodpadu účtuje obci 380 Kč za tunu 
plus DPH. Doposud jsme v rámci projektu 
podpořeného ze Státního fondu životní-
ho prostředí nehradili nic. Jen dovoz. Co 
to znamená pro místní poplatek na rok 
2020? Za poslední roky jsme z  naší obce 
vyváželi cca 160–200 tun bioodpadu. 
O  jednoduchých počtech budou rozho-
dovat zastupitelé na jednání v  listopadu 
a  prosinci. Druhá zpráva je pro občany 
naší obce trošku příjemnější. V roce 2017 
jsme se zapojili do žádosti Městyse Li-
tultovice o  dotaci na pořízení sběrného 
dvora odpadů společného pro obě naše 
obce umístěného v  Litultovicích. Městys 

Litultovice obdržel na tuto akci dotaci ze 
Státního fondu životního prostředí a bude 
sběrný dvůr realizovat v  roce 2020. Ob-
čané obou našich obcí budou moci ne-
bezpečný a  velkoobjemový odpad uložit 
ve sběrném dvoře kdykoli a nebudou če-
kat na jarní a podzimní kontejnery v naší 
obci. Likvidace odpadu ve sběrném dvoře 
nebude zdarma, na úhradě se naše obce 
budou dohadovat v příštím roce. Napadá 
Vás otázka, proč nemá sběrný dvůr naše 
obec? Obě obce s  tak malým počtem 
obyvatel by nesplnily podmínky dotace, 
výhodnější bylo se spojit. V naší obci jsme 
nenašli obecní prostor, mimo střed obce, 
kde by bylo možné sběrný dvůr umístit. 
Další a  podstatnější změny připravuje 
změna zákona o odpadech. Tady nebudu 
předbíhat a počkáme na schválené znění 
a povinnosti, které nám ze zákona vyply-
nou. Faktem je, že množství odpadů v naší 
obci NEKLESÁ. Rozdané kompostéry ob-
čanům nesnížily ani množství bioodpadu. 
Podobné je to i v okolních obcích.

Jaroslav Vaněk

KDY BUDEME STAVĚT V OBYTNÉ ZÓNĚ?

ZMĚNY V ODPADOVÉM HOSPODÁŘSTVÍ 
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Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych zareagoval na úvodní slova pana starosty v předešlých dvou obec-
ních zpravodajích, jelikož se neztotožňují s jeho sdělením občanům obce ohledně prů-
běhu jednání zastupitelstva. Týká se to problematiky Petice za vybudování kanalizace 
na ulicích, které kanalizaci doposud nemají. Rád bych tímto způsobem stručně seznámil 
s obsahem Petice i občany, kteří bydlí v obci na sever od místní železniční trati, a tedy 
tento problém nemají.
Co bylo impulsem ke vzniku Petice: 
• centrální obecní ČOV je pro životní prostředí, povrchové a podzemní vody šetrnější, 

máme ji v obci, je pravidelně kontrolována, o provoz se stará obecní zaměstnanec
• zpřísnění vodního zákona jeho novelou
• povinnosti majitelů žump a septiků, tzn. vývozy na městskou ČOV specializovanou 

fi rmou, možné kontroly, pokuty za porušení, fi nanční náročnost
• nesouhlas se záměrem domovních ČOV, náročnost na údržbu, malá účinnost
• požadavek rovnosti všech obyvatel obce
Co požadujeme v Petici:
• vybudování kanalizačního řádu pro nemovitosti, které doposud nemají možnost na-

pojit se na obecní ČOV

REAKCE NA SLOVA STAROSTY K PETICI 

třebovat znát zájemce o stavbu rodinných 
domů v uvedené lokalitě, abychom s nimi 
mohli uzavírat smlouvy o budoucím pro-
deji a úhradě záloh za pozemky k prodeji. 
Ze záloh bude moci obec s ostatními dvě-
ma vlastníky pozemků v zóně částečně fi -
nancovat realizaci stavby sítí a komunikací. 
Pro zájemce z řad občanů naší obce bych 
chtěl sdělit, že nabízené pozemky jsou na-
vrženy ve velikosti nad 800 m2. Všechny 
nabízené pozemky budou mít na hranici 
vyvedeny přípojky vodovodu, kanalizace, 
plynu. O elektřině se ještě jedná, zde ČEZ 
Distribuce a.s. potřebuje znát skutečný 
termín odběru elektřiny. Ke každému po-
zemku bude komunikace a vjezd. Celkem 
se bude nabízet 53 pozemků v  uvedené 
zóně. V  současné době eviduje obec cca 
10 žadatelů o koupi pozemků v naší obci. 
Některé dlouhodobě. Obytnou zónu jsme 
zatím nikde nepropagovali a  pozemky 
nenabízeli. Není však v režimu „přísně taj-
né“ a mnoho očí sleduje náš postup pra-

cí. Tímto bych s  vědomím zastupitelstva 
obce chtěl Vám, občanům obce sdělit, že 
doba, kdy budeme pozemky ke stavbě 
nabízet se blíží. Pokud o stavbě rodinného 
domu v této zóně uvažujete, nebo chcete 
zakoupit pro své děti s  výhledem stavby 
do 5–10 let, buďte připraveni. Neumím 
Vám v  současné době říci cenu. Víme, že 
pozemky v  okolních obcích se prodávají 
za cenu okolo dvou tisíc korun za metr. 
Obec ani vlastníci pozemků nechtějí pro-
dávat pozemky se sítěmi se ztrátou. Tak-
že odhaduji, že cena může být podobná 
ceně v okolních obcích. Termín ofi ciálních 
nabídek odhaduji v druhém pololetí 2020. 
Zastupitelé si přejí, aby v naší obci bydleli 
občané, které známe. Naše obec však díky 
své poloze a vybavenosti láká mnoho zá-
jemců z širokého okolí. Vezměte to prosím 
na vědomí, obec smí uplatnit pozitivní dis-
kriminaci pro občany z obce jen ve velmi 
omezeném rozsahu.

Jaroslav Vaněk
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Zpravodaj č. 3: 
Pan starosta prohlásil, že se někteří jedinci rozpálili a podali petici. Nejedná se o jedince, 
ale o cca 64 nemovitostí, kterých se to týká. Petici podepsali kromě jedné nemovitosti 
všichni jejich vlastníci. Domnívám se, že vzhledem k takovému počtu má petice váhu. 
Na jednání zastupitelstva 10. 6. 2019 se starosta za tento výrok omluvil, ale Vy ostatní 
jste se to ze zpravodaje nedozvěděli.
Kdo z občanů na sever od trati by chtěl zpět žumpy bez přepadu nebo svoje ČOV? Zajiš-
ťovat jejich pravidelné vývozy a údržby? Troufám si říci, že nikdo. Když může být vybu-
dována kanalizace pro fi rmy a novou obytnou zónu, nevidím důvod, proč nemůže být 
i pro občany na jih od železnice? Já osobně jsem o napojení na obecní ČOV žádal již před 
dvaceti lety s odpovědí, že se s kanalizačním řádem u nás nepočítá.

Zpravodaj č. 4:  
Pan starosta se vyjádřil k počtu přítomných na jednání zastupitelstva, k hromadnému 
odchodu přítomných a k laciné kritice. 
Účast na jednání zastupitelstva:
Účast, jak jsem předpokládal, byla vysoká. Přesto, že jsem o této situaci informoval pana 
starostu, nebyla z jeho strany ochota provést změnu místa konání jednání zastupitel-
stva. Jeho odpověď zněla, že nemá jiné prostory pro toto jednání. S povděkem jsme 
přijali změnu místa konání jednání zastupitelstva! ANO! Poděkování si zaslouží někteří 
zastupitelé obce, kteří se snažili na obecním úřadě najít co nejvíce židlí pro občany, ale 
ne pan starosta, který tuto marnou snahu s úsměvem sledoval ze své židle. Ve zpravo-
dajích čteme jenom samou chválu na pana starostu, ale za tento postoj si pochvalu ur-
čitě nezaslouží. Pravdou je, že občané na jednání zastupitelstva nechodí, já také ne. Ale 
pokud by chodili, neměli by si kam sednout, místnost je malá a pan starosta nemá jiné 
prostory, kde lze jednání uskutečnit. Pokud jsem se ale zúčastnil, neviděl jsem tam ani 
bývalé zastupitele, ani bývalé radní, ani bývalé místostarosty. Na druhou stranu, možná 
se Vám lépe jedná bez přísedících.
Hromadný odchod přítomných:
Souhlasím, není správné, aby většina odešla před koncem jednání. Jako člen petičního 
výboru jsem zůstal do konce jednání.
Laciná kritika minulých rozhodnutí:
Co to je laciná kritika? Kritika k práci zastupitelstva patří, musí se s ní počítat. Při diskusi 
se často vracíme i o deset nebo dvacet let nazpět, nevidím v tom nic špatného. Nikdo 
nevybíravě ani osobně nekritizoval minulé, natož zemřelé zastupitele. Tento výrok pana 
starosty zde vůbec nepatří!!! Je třeba vyslechnout a přijmout kritiku a třeba se z ní i po-
učit. Všichni to vidíme, co se děje ve vyšší politice. Trochu mi to připomíná minulý režim. 
Účast povinná, kritika žádná, hlasování všichni pro. Doufejme, že k tomu už nedojde. 
Žijeme v demokratickém státě.
Na závěr mi dovolte poděkovat panu starostovi i celému zastupitelstvu za to, že Pe-
tici nesmetli ze stolu, že se rozhodli pro vypracování studie proveditelnosti kanalizace 

REAKCE NA ÚVODNÍ SLOVA PANA STAROSTY VE ZPRAVODAJÍCH
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Rád bych navázal na článek zveřejněný 
v obecním zpravodaji č. 3/2019, kde jsem 
psal o  záměru získat dotaci pro objekt 
skautské klubovny ve vlastnictví obce. 
Před odevzdáním žádosti o dotaci se zdá-
lo, že v  tomto kole bude velký převis žá-
dostí, jednalo se o poslední možnost zís-
kat 95 % dotací na tuto aktivitu. Z účastí 
na seminářích a  školeních pořádaných 
poskytovatelem dotace jsem věděl, že 
budeme schopni získat velký počet bodů, 
což naše šance zvyšovalo. Čím víc se blí-
žil termín uzavření podávání žádostí, tím 
více žadatelů podání vzdávalo z  důvodu 
náročnosti splnit všechny podmínky a vy-
pořádat se se všemi body povinné osnovy 
tzv. studie proveditelnosti. Příprava do-
tační žádosti s přílohami zabrala více než 
půl roku intenzivní práce. Dne 25. 7. 2019 
se nám podařilo dotaci odevzdat. Hlavní 
dokument „Studie proveditelnosti“ má 
44 stránek a  šestnáct příloh, jako napří-
klad vzdělávací program a  výukový pro-
gram, memoranda o  spolupráci, rešerše 
trhu s vybavením a pomůckami, zajištění 
personální kapacity, projektovou doku-
mentaci atd. Po uzavření dotačního titulu 
je jasné, že odevzdaných žádostí o dotaci 
je méně, než alokace výzvy (peníze k dis-
pozici). Je tedy velká šance, že obec dotaci 
ve výši 95 % (z 2 000 000 Kč) získá. 
Velmi rád bych poděkoval manažerce pro 
mikroregion Hvozdnice paní Soni Sýko-

rové, která nám velmi aktivně pomáhala 
žádost o dotaci připravit, bez její pomoci 
bychom dotaci nedokázali odevzdat nebo 
bychom museli zaplatit velkou částku do-
tačnímu poradci. V březnu jsem si nechal 
vypracovat cenovou nabídku na dotační 
poradenství. Společnost chtěla za zpraco-
vání žádosti 20 000 Kč a v případě úspěš-
ného získání dotace odměnu 155 000 Kč. 
Děkuji všem skautům, kteří pomáhali vy-
tvářet rozsáhlé a  pracné přílohy. Jmeno-
vitě bych rád poděkoval Lukáši Dardovi, 
který úzce spolupracoval s projektantkou 
a  zpracoval vizualizace interiéru i  exteri-
éru objektu. Děkuji také panu starostovi, 
který všechny potřebné dokumenty obra-
tem podepsal a zastupitelstvu, které nám 
umožnilo o dotaci požádat.
Pokusíme se získat ještě jednu dotaci ve 
výši 90 % tak, abychom vytvořili z objektu 
kvalitní prostor s  potřebným vybavením 
pro vzdělávání dětí i dospělých. Pokud se 
vše povede, dojde ke zhodnocení obecní-
ho majetku ve výši přes 4 000 000 Kč, za 
spoluúčasti obce méně než 10 %. Držme 
si palce, ať se nám povede získat z končící-
ho programového období (2014–2020) co 
nejvíce fi nančních prostředků pro zlepše-
ní života v naší obci v různých odvětvích, 
protože příští programové období 2021+ 
nebude ani zdaleka tak štědré. 

Skauting pro život,
Vít Lebeda

dotčených ulic. Na jednání zastupitelstva jsem prohlásil, že nechceme nikoho urážet, 
že si práce starosty, rady a zastupitelů velmi vážíme. Na druhou stranu bych od pana 
starosty spíše očekával věcnější přístup k dané problematice. Větu, kterou pronesl na 
závěr jednání o Petici, že je optimista a že to není předem zavrhnutá věc než neustále ve 
zpravodaji negativně hodnotit tuto Petici, účastníky Petice a poukazovat na lacinou kri-
tiku. Někdy mi připadá, že se touto naší problematikou nikdy nechtěl a nechce zabývat.

Děkuji za zveřejnění mého názoru
Jiří Tengler

DOTACE PRO SKAUTSKOU KLUBOVNU
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Dobrý den vážení spoluobčané,

utekla téměř ¾ roku a hasiči v naší obci již teď mohou zhodnotit, co vše od počátku 
tohoto roku mají za sebou. Protože mám o  všech akcích docela slušný přehled, 
mohu zkonstatovat, že máme za sebou období naplněné spoustou práce, zajišťování 
a organizování. 
Práce na zvelebování areálu – zídka, terénní úpravy u  vjezdu, práce na vytváření 
tréninkové trasy pro mladé hasiče – vše ve spolupráci s obcí.
Práce družstev naší hasičské mládeže – výsledky jejich práce jsou zveřejňovány 
aktuálně na nástěnkách v Lesíku a jsou pro všechny přístupné.
Mimo tyto práce chci upozornit na výčet akcí, které od počátku roku proběhly a stály 
všechny aktivní hasiče spoustu volného času, fyzické námahy i spoustu peněz. 
• Pochování basy
• Vodění medvěda
• Pálení čarodějnic
• Setkání zástav
• Volejbalové turnaje – denní, noční
• Oslavy 100 let dechovky
• Hudební minifestival – za výrazné fi nanční pomoci naší obce
• Adrenalinové sportovní odpoledne a  Soutěž mladých hasičů v  netradičních 

disciplínách s  účastí družstev z  Otrokovic, Fulneku, Těrlicka, Raškovic, Zlatník, 
Litultovic a jednoho družstva z polských Gliwic

Bohužel, snad jen s  výjimkou Pochování basy a  Vodění medvěda, byla účast 
dolnoživotských o mnoho nižší, než účast přespolních.
Akce jako Setkání zástav, kde prezentovaly své zástavy zástupci 84 hasičských sborů 
z  našeho okresu, Oslavy 100 let dechovky, Hudební minifestival i  Adrenalinové 
sportovní odpoledne a Soutěž mladých hasičů byly akce širšího významu a měly za 
úkol prezentovat naši obec.

VYHODNOCENÍ AKTIVITY HASIČSKÉHO SPOLKU
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Bohužel sebevětší snaha o  zdárný průběh akcí nikdy nebude dobře reprezentovat 
obec, pokud bude zřejmý velmi malý zájem místních lidí.
Přiznávám, že k napsání tohoto článku mne vede hořkost, kterou v sobě cítím, a nejen 
já. Hořkost z nezájmu našich občanů o dění v naší obci.
Přemýšlím nad tím, kde děláme chybu – slyšela jsem názor, že se v Životicích nic neděje 
a za zábavou se musí do Opavy! Já jsem naopak přesvědčena, že ze všech akcí, které 
v Dolních Životicích probíhají pod hlavičkou jakéhokoliv spolku, si mohou vybrat lidé 
všech věkových kategorií. 
Tak kde je ten problém? Nechce se nám „vytahovat paty z  domu“? Nebo striktně 
navštěvujeme jen akce, které pořádají spolky, jejímiž jsme členy? Není to škoda?
Vždycky jsem zastávala názor, že nezájem místních občanů nám nesmí vzít „vítr 
z plachet“ a musíme se těšit z rozesmátých a spokojených tváří dětí i dospělých, byť 
je jich z naší obce zoufale málo. Že nám to musí stačit k chuti dělat takové akce dál. 
Ale přiznávám, že jsou to krásná slova, která k dalšímu optimismu přestávají stačit…

Iveta Kramná

!!!NEZAPOMEŇTE!!! 
ZAREGISTROVAT ČIP

Občané, kteří si nechali načipovat psa 
v měsíci říjnu 2019, jsou povinni čip zare-
gistrovat v  jedné z  uvedených databází. 
Majitelé dříve čipovaných psů byli auto-
maticky zaregistrováni veterinářem.

PROSBA
Plánujeme uskutečnit výstavku klo-
bouků, šátků, šálů a kabelek. Prosíme 
spoluobčany, kteří by mohli zapůjčit 
staré i  nové, netradiční a  jiné kusy 
těchto doplňků, aby kontaktovali paní 
Danu Štěchovou nebo paní Marii To-
máškovou. 

Dana Štěchová
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA INFORMUJÍ

Vážení rodiče, přátelé školy,

ani jsme se nenadáli a první dva měsíce 
školního roku máme úspěšně za sebou. 
Naši prvňáčci se již skvěle adaptovali na 
školu a všichni žáci naší školy se již pilně 
učí a snaží se plnit veškeré školní povin-
nosti.  
Každou středu probíhá v  Městských láz-
ních Opava plavecká výuka, na kterou se 

všechny děti těší. Vždy jsou plné zážit-
ků a očekávání, co je nového čeká. Také 
jsme sportovali s  kamarády 
z  Litultovic, kteří nás při-
šli navštívit hned v  prvním 
zářijovém týdnu se svými 
učitelkami i  vychovatelka-
mi. Žáci 3., 4. a 5. ročníku se 
svými vyučujícími anglické-
ho jazyka opět připravili Ha-
lloweenské představení pro 
své mladší spolužáky a hosty 
z řad rodičů, prarodičů i sou-
rozenců, jejichž návštěva nás 
velmi potěšila. Úspěch měla 
také Lesní pedagogika pod 

vedením Radka Lubiny a  Jana Birguse. 
Lesním pedagogům velice děkujeme za 
skvěle připravený program i  pohoštění. 
Naše škola získala dárek v  podobě vol-
ných vstupů do Malého světa techniky 
U6 i Velkého světa techniky v Dolních Vít-
kovicích pro všechny žáky a  učitele naší 
školy. Tuto možnost využijeme v  pátek 
1. 11. 2019, kdy společně pojedeme do 

Ostravy vlakem. V  posledních dvou týd-
nech se naší školou již ozývá zpěv s  vá-

Sportovní den se ZŠ Litultovice

Lesní pedagogika 1. + 2. + 3. ročník ZŠ
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noční tématikou, což znamená, že se po-
ctivě připravujeme na 1. adventní neděli. 
To je jen malé nahlédnutí do okénka naší 
školy.  
Přestože nový školní rok sotva začal, stihli 
jsme toho mnoho, ale tu delší cestu ještě 
máme před sebou. Čas je však neúprosný 
a vše neskutečně rychle běží. Ale nebudu 

předbíhat. Přeji Vám všem krásné pod-
zimní dny naplněny sluníčkem na obloze 
i v duši, úsměvem na tvářích a jen samou 
radostí v srdcích. 

Za kolektiv ZŠ
Lenka Smetanová

ředitelka školy

Lesní pedagogika 4. + 5 . ročník

Plavecká výuka ZŠ
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Začátek školního roku v MŠ je pro nově 
příchozí děti i jejich rodiče velkou změ-
nou v dosavadním životě. Tato změna 
přináší spoustu věcí, pocitů a  zážitků, 
se kterými se musí dítě vyrovnat. Vstu-
puje do neznámé budovy a třídy, mezi 
cizí děti a dospělé. Musí se přizpůsobit 
dosud nezvyklému režimu a požadav-
kům. Taktéž komunikovat s  „novými 
autoritami“ – všemi zaměstnanci školy. 
A to nejpodstatnější pro dítě je odlou-
čení od rodičů.
I  přesto jsme tento začátek s  dětmi 
zvládli s  úsměvem, pozitivní energií, 

MATEŘSKÁ ŠKOLA

Tento rok je do družiny přihlášeno 46 
dětí, které jsou rozděleny do dvou od-
dělení. Dvě paní vychovatelky se starají 
o  jejich zájmy a  potřeby. V  tomto roce 
je provoz ranní družiny od 6.30 hodin. 
V  ranních hodinách probíhají dva nové 
kroužky, a to Deskové hry a Bystré hlavič-
ky. Úzce spolupracujeme s  třídními uči-
telkami dětí. V  září jsme se seznamovali 
s novými kamarády a také s kamarády ze 
ZŠ z Litultovic. Při společném zápolení na 
hřišti za školou jsme si změřili síly v mno-
ha sportovních disciplínách. Družina 
realizuje výchovnou, vzdělávací, odpo-
činkovou, zájmovou a  rekreační činnost. 
Odpočinkové činnosti odstraňují úna-
vu, zařazují se nejčastěji po obědě nebo 
ráno. Patří sem klidové hry a  klidné zá-
jmové činnosti. Rekreační činnosti slouží 
k  regeneraci sil, převažuje v  nich aktivní 
odpočinek s  náročnějšími pohybovými 
prvky. Hry a  pohybové činnosti mohou 
být rušnější. Zájmové činnosti rozvíjejí 
osobnost žáka, umožňují další rozvoj po-
hybových dovedností a poznání. Jde o ří-
zenou kolektivní či individuální činnost, 
organizovanou anebo spontánní aktivitu. 
Příprava na vyučování zahrnuje zábavné 

procvičování učiva formou didaktických 
her, ověřování a  upevňování poznatků 
při vycházkách, exkurzích, poslechových 
činnostech, besedách, práci s  knihou 
nebo časopisy. V průběhu celého školní-
ho roku se budeme věnovat výtvarným 
a pracovním činnostem, vyrábět dárečky 
pro své blízké, pro přátele školy a těšíme 
se na vánoční výstavku pro veřejnost při 
1. adventní neděli. Jednou měsíčně na-
vštěvujeme knihovnu a s paní knihovnicí 
si povídáme o zajímavých knížkách. Děti 
nejraději chodí za příznivého počasí ven. 
Využíváme školní hřiště a  průlezky, děti 
rády hrají míčové hry. K  tradicím školní 
družiny na podzim patří také dětmi ob-
líbená Drakiáda, která za velmi přízni-
vého počasí proběhla začátkem října na 
kopci za vesnicí. Jsme v září sbírali starý 
papír, kaštany a žaludy. Spolupracujeme 
s  Mysliveckým sdružením Dolní Životice 
a Městskými lesy Opava. Také jsme vděč-
ni za výtvarný materiál, který nám věnu-
jete či materiál do rukodělných činností 
a  jakoukoli jinou pomoc. Moc děkujeme 
obětavým rodičům za spolupráci. 

Jana Šustrová
vedoucí vychovatelka ŠD

ŠKOLNÍ DRUŽINA

Svačinka v MŠ
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Projektové vyučování MŠ „Jak voní les v Arboretu“

Divadelní představení v MŠ

radostných zážitků z  léta 
a  hlavně touhou být opět 
spolu a zažít spoustu zábavy.
Využili jsme posledních tep-
lých a  slunečních dnů k  vět-
ším aktivitám venku. Pro 
děti jsme připravili projekt 
„Jak voní les“ v  rámci envi-
ronmentálního vzdělávání. 
Cílem projektu bylo získat 
povědomí o přírodních záko-
nitostech z oblasti lesa. 
Pracujeme společně na pod-
zimní výzdobě, vaříme, sma-
žíme, hrajeme hry, učíme se 
anglickému jazyku, jezdíme 
na plavecký kurz, nabízíme 
výuku náboženství, připravu-
jeme se na budoucí vstup do 
školy a celkově se připravujeme na chlad-
né dny. 
Snažíme se dětem vytvořit atmosféru 
bezpečí a důvěry.
Zanedlouho nás čeká pouštění draků 
nebo uvítání svatého Martina, na které se 
moc těšíme. 

Všem přejeme krásný a  radostný vstup 
do podzimního období a hlavně co nej-
méně nachlazení.

Bc. Iveta Chromcová
vedoucí učitelka 
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ŽIVOTICKÉ SPOLKY

SKAUTSKÝ TÁBOR BÍTOVSKÝ MLÝN 2019

Byl jeden z  chladnějších srpnových ve-
čerů a děti byly probuzeny hlasy přichá-
zejícími z  blízkého okolí tábora. Když se 
rozkoukaly, zjistily, že hlasy patří známým 
odbojným Galům, Asterixovi a Obelixovi. 
Ti je pozdravili jako staré známé a odvedli 
je na každoroční srpnový Předúplňkový 
rituál získávání síly pro Galskou vesnici. 
Až druid Panoramix si všiml, že lidé, které 
s sebou Asterix a Obelix přivedli, nejsou 
jejich přátelé z vesnice. Nebylo ovšem na 
co čekat, rituál musel být proveden. Děti 
tedy na Menhirovém poli našli kameny se 
svým jménem, které jim zajišťovaly sílu 
a udatnost po celou dobu tábora.
Následujícího dne se ve vesnici objevil 
odvěký nepřítel Galů, Caesar, i  se svými 
strážemi a  temným druidem, ale nikdo 
z  nich nečekal, že vesnice bude stále 
obydlená, protože unesli většinu jejich 
obyvatel. Zbylým Galům tedy pohrozili, 
že pokud se nevzdají, budou toho lito-
vat, protože odnesli veškerou zásobu 
jmelí potřebného na tvorbu kouzelného 
nápoje. Ani původní, ani noví obyvatelé 
vesnice se ale nezalekli a jmelí si vybojo-
vali zpět.
O to větší byl ráno jejich šok, když druid 
dorazil do tábora se zprávou o  krádeži 
jeho Zlatého srpu. Tak bylo jejich poslání 
jasné – musí najít Zlatý srp, aby se Galové 
ubránili Caesarovi a osvobodili své Galské 
přátele. Děti proto i s Asterixem a Obeli-
xem dělali vše proto, aby vzácný srp našli. 
Jakmile se Asterix dovtípil, kdo je za krá-
deží Srpu, děti se snažily získat informaci, 
kde by se mohl nacházet. Podařilo se jim 
získat zprávu o přesunu Srpu do Anglie, 
kam se všichni co nejdříve vydali. Přes-
tože byla cesta do Anglie náročná a ves-
nice, ve které se měl srp nacházet byla 
v  obležení Římských hlídek, děti překo-
naly všechny překážky a těšily se až získa-

jí Zlatý srp. Ten se ale do Anglie nedostal, 
protože si jej nechal temný druid.
Když se Galové a děti snažili dostat zpět 
do Galie, přepadli je piráti, a protože byli 
všichni vyčerpaní po dlouhé plavbě a ne-
měli dostatek munice, zahnali je piráti 
na špatný kurz a všichni se ocitli v Ame-
rice. Zde ale měli štěstí a podařilo se jim 
s pomocí šamana dostat velmi rychle do 
Galie odkud pokračovali do Říma, aby 
našli Caesara a temného druida a Srp od 
nich získali. Cestou do Caesarova sídla 
děti osvobodily několik Galských vesnic 
z  nadvlády Římského impéria a  v  Římě 
samotném zjistily, že za krádeží Srpu není 
Caesar, ale temný druid, proto Caesara 
vysvobodily a ten jim pomohl najít drui-
da a získat Zlatý srp. Nakonec děti i Galo-
vé oslavili triumf velkou hostinou a závě-
rečným táborákem.
Také letošní skautský tábor probíhal 
v  přátelské atmosféře, děti navazovaly 
nová přátelství a  utužovaly ta již existu-
jící. Týmová spolupráce byla důležitou 
složkou programu a  celotáborové hry. 
Každý se na táboře naučil něco nového. 
Věříme, že každého tábor něčím obohatil. 
Těšíme se na další!

Schůzky, výpravy i výlety jsou v plném 
proudu!
Schůzky pro holky i kluky:

Kluci (7–11 let) Sobota 13:00–14:00

Holky (5–11 let) Sobota 15:00–16:30

Kluci (12–15 let) Pátek    19:00–20:45

Holky (12–15 let) Sobota 15:45–17:15

fb.com/skautidolnizivotice 
Skauting pro život,

Karolína Šášková
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STANOVÁNÍ S HASIČI, ADRENALINOVÉ ODPOLEDNE 
A NETRADIČNÍ HASIČSKÁ SOUTĚŽ ŽIVOTICKÝ LESÍK 2019

ŽIVOTIČTÍ HASIČI SE ZNOVU ZŮČASTNILI MEZINÁRODNÍ SOUTĚŽE V CHORVATSKU

Začátkem prázdnin se uskutečnilo v po-
řadí již čtvrté stanování s hasiči, tentokrát 
opět v  malebném údolí řeky Moravice 
poblíž Jánských Koupelí. Letos jsme se 
rozhodli zaměřit na stmelení celého ko-
lektivu, a  tak i  celé zázemí a  nocleh byl 
soustředěn do jednoho velkého stanu, 
který jsme si zapůjčili od místních skautů. 
Také soutěžní úkoly byly protkány indivi-
duálními dovednostmi a  následně fi nál-
ně skloubenými do kolektivu. Například 
společné složení básně/písně s  deseti 
slokami, rozdělení do družstev na zákla-
dě minimální/maximální výšky družstva. 
Celé soutěžení se neslo v  duchu Hasič 
Race (inspirováno Heroes Race), ale neje-
nom to, navštívili jsme také nedaleký Da-
vidův mlýn, kde jsme si chtěli užít trochu 
adrenalinu v  lanovém centru, bohužel 
byl z  technických důvodů uzavřen. Tak 
jsme alespoň poměřili síly a  dovednos-
ti v  golfu. Stanování se letos zúčastnilo 
21 dětí, a to nejen z řad hasičů.
V  sobotu 31. 8. 2019 jsme uspořádali již 
tradiční adrenalinové odpoledne v areálu 
Lesík. Letos jsme znovu do soutěžení za-
komponovali soutěžní trať připravenou 
na nedělní hasičskou soutěž, a  to jme-
novitě: cvičná věž, 12metrová lávka přes 
rybník na ostrov, raft či hasičská základ-
na a ruční vodní stříkačka. Dalšími mimo 
soutěžními atrakcemi připravenými pro 
všechny děti byly třeba 10 m vysoká le-
zecká stěna, skákací hrad, vodní sklu-
zavka a  lanovka přes rybník, kdy nikdo 
nikdy nevěděl, zda přejede až na konec 
nebo zda se nenamočí o  vodní hladinu. 
Všichni, kdo přišli si, pořádně zadováděli 

a  vysoutěžili si sladkou odměnu. Trochu 
nás mrzí malá účast místních, ale o to víc 
nás těší pochvala přespolních i  z  jiných 
okresů moravskoslezského kraje za super 
připravenou akci pro veřejnost.
Soutěže pro mladé hasiče „Životický 
Lesík“ pořádané v  neděli 1. 9. 2019 se 
zúčastnilo 13 družstev ve třech katego-
riích: mladší žáci, starší žáci a  dorost. Po 
loňském úvodním ročníku to bylo o čtyři 
družstva více, a  hlavně soutěž prorazila 
za hranice okresu. A  tak účast Raškovic, 
Těrlicka, Hradiště, Otrokovic–Kvítkovic, 
Fulneku a  polských Gliwic byla pro po-
řadatele velkou ctí, nelze také nezmínit 
družstva Litultovic a  Zlatník, které sou-
těžily již loni. Konkurence byla veliká 
a nažhavení všech dětí předvést nejlepší 
výkon nemělo mezí. A  tak pokus co po-
kus se laťka zvedala. Nevyhnuli se nám 
ani drobné technické problémy třeba 
s časomírou či strojem, ale pořadatelé ve 
spolupráci s ostatními kolegy vše zvládli. 
Zmiňovat výsledky není zde nutné, pro-
tože zvítězili všichni, hlavně díky tomu, že 
si to užili a na závěr prohlásili, že se již teď 
těší na další ročník, z čehož máme upřím-
nou radost.
Pro udělání si vlastního názoru je možné 
celou soutěž shlédnout na tomto odkaze: 
https://www.youtube.com/watch?v=x-
hWTejN3IyA
Za mladé hasiče a  za pořadatele všech 
akcí chci všem, kteří nám jakkoli pomá-
hali na stanování, adrenalinu a  soutěži, 
srdečně poděkovat.

Vladimír Rádek

Mladí hasiči z Dolních Životic se v měsí-
ci září vydali reprezentovat sbor a  obec 
do Chorvatského města Kaštel Gomilica, 

které se nachází mezi Trogirem a Splitem. 
Cestu uskutečnili na základě osobního 
pozvání místních dobrovolných hasičů.
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A teď pěkně tam, kde to začalo…, i přesto 
že to třeba nebylo poznat. Na tuto sou-
těž jsme trénovali již od začátku roku. Po 
prázdninové pauze jsme začali, na tuto 
pro nás nejdůležitější soutěž, již 100% 
trénovat mezinárodní disciplíny CTIF. 
Dva týmy byly tvořeny jen „životickými“ 
dětmi, až na výjimku, a to Jakuba Hipsche 
z Moravice, který byl námi požádán o po-
moc. Děti se ovšem nevěnovaly jen dis-
ciplínám CTIF, ale do jejich tréninků byla 
zařazena také lehká atletická příprava. 
Po celé této přípravě nás čekal 25. 9. ve-
čer odjezd. Již při odjezdovém loučení se 
všem rozplakaly oči, ale zároveň jsme se 
těšili k  moři, a  hlavně na soutěž. Během 
dlouhé cesty se všichni, až na řidiče, pro-
spali, aby byli fi t na chorvatské slunečné 
počasí. V průběhu jízdy jsme se domluvili, 
že zastavíme na prohlídku města Šibeník. 
Řidiči sice už byli unaveni, ale statečně to 
zvládli. Po prohlídce starého centra města 

a nábřeží s luxusními jachtami jsme si dali 
zmrzlinu a vyrazili směr Kaštel, kde jsme 
se ubytovali v místní boxerské tělocvičně. 
Další den ráno čekala děti rozcvička na 
pláži pod vedením Martina Magery. Ne-
nápadně, jako vždy, je fotila naše doku-
mentaristka Lenka Losertová. Po rozcvič-
ce byl dán klidový režim, jelikož děti čekal 
v podvečerních hodinách trénink. O stra-
vu se starali naši dorostenci a dle poznat-
ků dětí bylo jídlo vždy výborné, neboť 
bylo vše pokaždé doslova „vylízáno“. Při 
tréninku měly naše týmy možnost po-
rovnání s  místními Chorvaty a  neudělali 
jsme si ostudu. Den před soutěží jsme po-
jali regeneračně, a to pro děti znamenalo 
jediné – opalování na podzimním sluníč-
ku a plavání ve vyhřátém moři. Večer nás 
čekalo milé překvapení, které si připravil 
náš realizační tým, nebylo to nic jiného 
než výtečné grilované ryby a  zelenino-
vý salát. Všichni si náramně pochutnali 
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a s plnými bříšky ulehli do svých spacáků 
a  spali až do rána. Ovšem po probuzení 
již čekalo to nejdůležitější – „SOUTĚŽ“. Po-
slední rozcvičku na pláži a lehké atletické 
rozcvičení si všichni užívali. Naši mladí 
hasiči nezklamali a jako vždy před soutě-
ží byli tzv. „nahajpováni“ a věřili v dobrý 
výsledek. Když se TÝM A rozběhl při prv-
ní disciplíně PÚ CTIF, Láďa nevěřil svým 
očím. Dokumentaristka fotila a  zbytek 
doprovodného týmu, včetně druhé čes-
koslovenské výpravy z Raškovic a Spišské 
Teplice fandili, co to šlo. Po doběhnutí 
čekala ještě druhá disciplína, a to štafeta 
CTIF, která se obvykle běhá na tartano-
vém ovále, ale již po minulém roce víme, 
že v Chorvatsku se běhá po asfaltové ulici 
podél pláže. Štafeta byla zaběhnuta na 
výbornou, až na rozpojené hadice na po-
sledním (9.) úseku, což se stalo i mnoha 
dalším družstvům. TÝM B neměl sice am-
bice na vítězství, ale spíše mu šlo o to, aby 
si to vyzkoušeli v soutěžním rytmu a také 
ze sebe vydali to nejlepší, co umí. Na po-
žárním útoku bylo pár chybiček, se který-

mi jsme počítali, a štafeta až na rozpojené 
hadice byla výborná. Oproti minulému 
roku a  s  většími zkušenostmi z  meziná-
rodních soutěží jsme získali 5. a 8. místo 
z 12. družstev. Což je velký úspěch v ka-
tegorii dětí 12–16 let, kdy nám v  týmu 
B běžela třeba 8letá Viki, a  jejich věkový 
průměr byl 10,2 let. Je třeba také zmí-
nit umístění dívčího družstva z  Raškovic 
s posilami ze Slovenska, a to 3. místo ze 7. 
družstev. Po cestě domů jsme se zastavi-
li ještě ve městě Trogir, abychom koupili 
upomínkové předměty pro rodinu, a pak 
HURÁ DOMŮ! Po příjezdu domů jsme 
byli zklamáni počasím. V Chorvatsku jsme 
si užívali sluníčka a 30 °C a  tady v  Česku 
pršelo a bylo pouze 10 °C. 
Na závěr moc děkujeme našemu SDH 
a  všem rodičům, že nám dopřáli ten-
to úžasný a  nezapomenutelný zážitek, 
a také organizátorům této akce DVD Kaš-
tel Gomilica za pozvání a poskytnutí uby-
tování.

Vojtěch Rádek a Karolína Magerová
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POZVÁNKY NA SPOLEČENSKÉ AKCE

CVIČENÍ V DOLNÍCH ŽIVOTICÍCH
Zveme Vás na nově otevřené cvičení v Dolních Životicích! Cvičení „BŘICHO NOHY 
ZADEK“ je intervalové cvičení, při kterém dochází k posilování svalstva celého těla 
a spalování tuků. Cvičíme každou středu od 18:00 do 19:00 hod. v tělocvičně MŠ 
na ulici Mlýnská. Přihlaste se na našem webu www.vesnicevpohybu.cz a dorazte.
Těšíme se na Vás!
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Dolnoživotický zpravodaj vydává Obec Dolní Životice 
Štáblovská 35, 747 56 Dolní Životice 

IČ: 00635570 na základě potvrzení ministerstva kultury, 
pod evidenčním číslem: MK ČR E 22954 

Tel.: 553 786 022, e-mail: obec@dolnizivotice.cz
Distribuce - bezplatná roznáška

Možnost placené inzerce
Náklad - 350 výtisků

Připravte se na plesovou sezónu a naučte se základní kroky 
kubánské Cha Chy a anglického Waltzu...

Taneční večerTaneční večer
pr o manželské a partners ké párypr o manželské a partners ké páry

proběhne v tělocvičně v Dolních Životicích 

v neděli 24. 11. 2019 od 19.00 do 20.30 hod.

Cena 250 Kč za pár

Rezervace e-mailem:
premysl.hladik@heartdance.cz nebo na obecním úřadě

Rada obce zve děti a občany na 

LAMPIONOVÝ PRŮVOD
zakončený zapálením vatry při příležitosti 

30. výročí sametové revoluce 
a 30 let novodobé samostatnosti obce Dolní Životice

Akce se uskuteční v pátek 15. listopadu 2019 
setkáním u obecního úřadu v 17 hodin 

s následným průvodem na fotbalové hřiště 
Občerstvení pro účastníky zajišťují naši fotbalisté



! OZNÁMENÍ REDAKCE !
Své příspěvky nám můžete zasílat na e-mailovou adresu: 

dz.zpravodaj@seznam.cz
Uzávěrka dalšího čísla zpravodaje bude 15. listopadu 2019

Za redakci Kateřina Výmolová


